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تشدید کاهش سطح آب دریای خزر 
مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر مؤسسه تحقیقات آب وزارت 
نیرو گفت: سطح آب دریای خزر در ســال آبی گذشته )۱۴۰۱-۱۴۰۰( با 
تشدید روند کاهشی، بیش از ۲۷ سانتی متر نسبت به مدت مشابه سال قبل 

کاهش یافته است. 
سید معصومه بنی هاشمی افزود: انتظار می رود روند  کاهشی سطح آب دریای خزر تا اواخر فصل 
زمستان نیز ادامه یابد.وی ادامه داد: باتوجه به این که معمولاً کمترین سطح آب خزر در اواخر ماه آذر 
تا اواسط زمستان هرسال رخ می دهد، براین اساس، آثار تداوم کاهش سطح آب برای کاربری های 
متأثر از دریا، در ماه  های پیشرو تا پایان سال تشدید خواهد شد.وی گفت: باتوجه به گزارش  های 
اخیر درحال حاضر اقدام هایی توسط همه دستگاه  ها و وزارتخانه  های مرتبط در دست تدوین و 
برنامه  ریزی است تا آمادگی  های لازم برای شرایط آتی خزر از نظر کاهش سطح آب و پیامدهای 
آن بر سواحل، کاربری  های متنوع، اکوسیستم و محیط زیست و غیره تحت عنوان برنامه جامع 

مدیریت آثار کاهش سطح آب خزر فراهم شود.

نماینده مردم ملایر در مجلس:
 هیچ کشوری به اندازه ما

 در حوزه خانگی مصرف گاز ندارد 
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: منطقی ترین راهی که برای 
مدیریت منابع گاز و پاسخگویی به نیاز همه بخش های کشور در دنیا طی شده است 

اتخاذ سیاست هایی برای صرفه جویی در مصرف در حوزه خانگی است.
هادی بیگی نژاد با اشــاره به مطرح شــدن احتمال قطع گاز صنایع و اعمال محدودیت بیشتر برای 
نیروگاه ها از سوی شرکت ملی گاز، بیان کرد: واقعیت این است که ما  حجم معینی از گاز را در داخل 
کشور تولید می کنیم و حجم معینی نیز مصرف داریم. در زمستان میزان مصرف گاز یک رقم است و 
در فصل تابستان نیز میزان مصرف رقم دیگری است.  در فصل زمستان که میزان مصرف در حوزه 
خانگی و تجاری افزایش می باید عمدتا با مشکل مواجه می شویم. منظور از بخش تجاری فروشگاه ها 
و مغازه هایی است که در خیابان ها فعالیت دارند و مشمول کارخانه ها نمی شود.وی در ادامه اظهار کرد: 
میزان مصرف گاز در حوزه تجاری و خانگی در فصل زمســتان به شدت افزایش پیدا می کند. در این 
فصل میزان تولید گاز برابر با میزان مصرف نیست. لذا دولت در فصل مستان عمدتا مجبور می شود که 
گاز صنایع را قطع کند. اما طبیعتا ادامه این روند غلط است. راهکارها مدیریت منابع و مصارف نیز معین 
است. در وهله اول باید در حوزه خانگی صرفه جویی صورت گیرد. اگر ما در حوزه خانگی حدود ۱۰ درصد 
صرفه جویی کنیم، تقریبا مشکل تامین گاز حل خواهد شد.نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: صنعت پتروشیمی ما در حوزه متانول روزانه حدود ۱۵ تا ۲۰ میلیون مترمکعب گاز مصرف 
می کند. در حوزه خانگی در برخی از روزهای زمستان نزدیک به ۶۰۰ میلیون مترمکعب گاز مصرف می 
کنیم. اگر ۱۰ درصد از این ۶۰۰ میلیون مترمکعب صرفه جویی شود بالغ بر ۵۵ تا ۶۰ میلیون مترمکعب 
منابع گازی در اختیار کشور قرار می گیرد که حدود سه الی چهار برابر تولید کنندگان متانول کشور است.
وی در ادامه تاکید کرد: راه دیگر این است که میزان تولید گاز در داخل کشور افزایش پیدا کند  که نیاز به 
سرمایه گذاری دارد. راه دیگر این است که  صنایع کشور مصرف بهینه داشته باشند که باید دستگاه های 
آنها به روز شود. در مجموع منطقی ترین راه که در دنیا نیز طی شده است، صرفه جویی در حوزه خانگی 
است. هیچ کشوری به میزان ما در حوزه خانگی مصرف گاز ندارد.وی افزود: با ادامه این روند ما هر چقدر 
هم که گاز تولید کنیم بازهم میزان مصرف بالا می رود. ما باید درست و بهینه مصرف کنیم. باید ببینیم 
کشورهای مختلف دنیا چه سیاست هایی را برای مصرف بهینه اتخاذ کرده اند ما نیز آن را دنبال کنیم. 
قرار نیست که از ابتدا چرخ دنده را اختراع کنیم. باید از سیاست هایی که برای بهینه سازی مصرف در 

کشورهای مختلف دنبال شده است، بهره ببریم.

عضو کمیسیون انرژی:
ایران برای فروش نفت به چند کشور متکی نیست 

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اســلامی گفت: خوشبختانه با 
دیپلماسی انرژی فعال توانسته ایم به رقم فروش بالایی از نفت دست یافته 
و به صورت علنی نفت خود را به مشتری های مخصوص خود می فروشیم.

قاسم ساعدی درباره وضعیت فروش نفت در سال جاری، بیان کرد: خدا را شاکریم بر حسب 
تدبیری که در دولت و مجلس به کار بسته شد، توانسته ایم میزان فروش نفت را به رقم بالایی 
برسانیم. این میزان فروش نفت تاثیر بسزایی در اقتصاد کشور دارد. از سوی دیگر با بالا رفتن 
میزان فروش نفت تحریم های سیاسی و اقتصادی، خود به خود شکسته شده است.وی در 
ادامه با بیان اینکه ما به طور علنی نفت خود را می فروشیم،  اظهار کرد: با توجه به بحث افزایش 
فروش نفت یکسری مشارکت های پالایشگاهی فرامرزی به میان آمده و ایران توانسته هم در 
منطقه و هم در نقاط دور به صورت مشارکتی کار پالایشگاهی را پیش ببرد. ایران در فروش 
نفت نسبت به سال های گذشته در وضعیت بسیار مطلوبی قرار دارد.نماینده مردم دشت آزاداگان 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: میزان فروش نفت ایران افزایش یافته است و هم 
مشتری های خوبی برای نفت ایران پیدا شده است. خیلی ها معتقد بودند که به دنبال جنگ 
اوکراین و روسیه و تحریم روسیه، این کشور بازار نفت ایران را می گیرد، در صورتی که ایران 
برای فروش نفت صرفا به چند کشور متکی نیست بلکه دنیا  بدون نفت ایران نمی تواند نیاز 
انرژی خود را تامین کند.این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد: ابرقدرت های 
مدعی نمی توانند خلاء نبود ایران در بازار نفت جهانی را پر کنند. دنیا به نفت ما نیاز دارد و 
هیچ کشور و مقامی نمی تواند مانع فروش نفت ایران شود. دولت دیپلماسی انرژی خیلی خوبی 
را اتخاذ کرده و کمیسیون انرژی نیز گام های موثری در این حوزه برداشته است. دیپلماسی 
سیاسی بسیار موفق نیز در منطقه و فرامنطقه دنبال شده است. جمهوری اسلامی قطب تامین 
کننده سوخت بسیاری از کشورها شده است.ساعدی با بیان اینکه ابر قدرت ها نمی توانند 
جایگزینی برای نفت ایران پیدا کنند،  افزود: هرچه عربستان سعودی صادرات نفت خود را بالاتر 
ببرد بازهم نمی تواند نیاز دنیا را تامین کند. ذخایر نفتی آمریکا روبه کاهش است. سر و صداهای 
آمریکا در خصوص تحریم نفتی ایران بی تاثیر مانده است و آمریکا به این نتیجه رسیده که 
سیاست تحریم در حوزه انرژی ناکام مانده است. از سوی دیگر باتوجه به تحریم هایی که اروپا 
و آمریکا علیه روسیه اعمال کردند، روسیه نشست هایی با شرکت های دانش بنیان ایرانی داشته 
و تبادل علمی صورت گرفته است و روسیه به دنبال تامین خلاء های صنعت و تکنولوژی خود 

از طریق شرکت های دانش بنیان ایران است.

 کمک ۸.۴ میلیارد یورویی فرانسه 
برای هزینه انرژی شرکت ها

فرانسه ۸.۴ میلیارد یورو )۸.۶۷ میلیارد دلار( برای کمک به شرکت ها برای پرداخت 
قبض انرژی، هزینه می کند تا تاثیر افزایش قیمت برق و گاز را برای آنها تعدیل کرده 

و توان رقابت آنها با شرکت های آلمانی را بهبود دهد.
برونو لومر، وزیر دارایی فرانسه به شبکه رادیویی فرانس اینتر گفت: فرانسه مالیات ویژه برای برق را 
به حداقل مجاز تحت مقررات اتحادیه اروپا کاهش خواهد داد و به شرکت ها اجازه می دهد از مکانیزم 
ویژه ای برای دریافت برق هسته ای ارزان استفاده کنند. شرکت های کوچک هم از سقف قیمت برق که 
برای خانوارها اعمال شده است برخوردار خواهند بود.وزیر دارایی فرانسه گفت: از شرکت های فرانسوی به 
خوبی شرکت های آلمانی حمایت خواهد شد. ما همچنین اطمینان حاصل می کنیم که مقررات رقابت 
اتحادیه اروپا شامل همه شرکت ها خواه ایتالیایی باشند یا اسپانیایی، فرانسوی و آلمانی، می شود.آلمان اوایل 
امسال، ۲۰۰ میلیارد یورو برای حمایت از شرکت ها و خانوارهای آلمانی در برابر افزایش قیمت های انرژی 
اختصاص داد و انتقاد سایر کشورهای اتحادیه اروپا را برانگیخت که نگران مختل شدن رقابت در این 
بلوک بودند.بر اساس گزارش رویترز، وزارت دارایی فرانسه اعلام کرد بسته ۸.۴ میلیارد یورویی که به 
تازگی رونمایی شده است، هزینه سالهای ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ است. فرانسه پیش از این ۴۵ میلیارد یورو برای 

کمک به خانوارها اختصاص داده است.

۴۰ میلیارد تومان به پرونده های خسارت برق 
پرداخت شده است

مدیرکل امور انــرژی صنعت برق گفت: رقمی حدود ۴۰ میلیــارد تومان از مجموع 
۵۸ میلیارد تومان بدهی قابل پرداخت، از پرونده خسارت برق پرداخت شده است.

به گزارش وزارت نیرو، عبدالامیر یاقوتی در مورد تعداد پرونده خسارات برق اظهار کرد: پرونده های ثبت 
شده در سال گذشته ۹۴ هزار مورد بوده که ۱۸۹۰ مورد از آنها مربوط به آتش سوزی بوده و بقیه مربوط به 
تجهیزات و نزدیک به ۷۰ پرونده هم مربوط به فوت بوده است.مدیرکل امور انرژی صنعت برق ادامه داد: 
کل منابعی که برای تخصیص به این بخش داریم مطابق قانون بودجه سال گذشته نزدیک به ۸۷ میلیارد 
بوده و متناسب با همین میزان می توانیم پرداختی داشته باشیم. بخشی از این ۸۷ میلیارد هم به خدمات خود 
بیمه تخصیص پیدا می کند.به گفته وی، طبق قانون فقط مشترکانی مشمول دریافت خسارت هستند که 
حادثه آنها بر اساس آتش سوزی، انفجار و مسمومیت باشد. چون با گاز و برق مرتبط است، مسمومیت هم 
شامل می شود.مدیرکل امور انرژی صنعت برق افزود: با توجه به محدودیت منابعی که در بودجه به این کار 
تخصیص داده شده مقرر شده است که اول خسارات مربوط به آتش سوزی پرداخت شود و اگر مبالغ دیگه ای 
باقی ماند، سراغ مابقی تجهیزات برقی آسیب دیده هم برویم.وی ادامه داد: تاکنون از مجموع ۵۸ میلیاردی 
که می توانیم پرداخت کنیم، چیزی در حدود ۴۰ میلیارد تومان پرداخت شده است. ۱۸ میلیارد باقی مانده را 
به پرونده های آتش سوزی اختصاص داده می شود، از آنجایی که رسیدگی به پرونده های آتش سوزی زمان 
بر است. امیدواریم با فشاری که پشت شرکت بیمه گر هست تا این هفته تکلیف آن ها را مشخص کنیم 
که ببینیم چه منابعی برای رسیدگی به پرونده های دیگر باقی می ماند.مدیرکل امور انرژی صنعت برق افزود: 
در رابطه با پرونده های معمولی قریب به ۲۵ میلیارد تومان به پرونده های مربوط به لوازم خانگی پرداخت و 
با آنها تسویه حساب شد. از ۹۴ هزار پرونده، چیزی در حدود ۳۰ هزار پرونده به این بخش مربوط می شد. 
اولویت در بخش پرداخت آتش سوزی است و هر چه از منابع مالی باقی ماند به پرونده های آسیب به لوازم 
خانگی اختصاص می یابد.یاقوتی در خصوص وضعیت پرداختی خسارات برق در سال ۱۴۰۱ گفت: شرکت 
بیمه گر انتخاب نشده، هرچند در مرداد یک مناقصه برگزار شد، اما متأسفانه به نتیجه نرسید. در آینده ای 

نزدیک تشریفات مناقصه انجام می شود و امیدواریم ظرف یک ماه آینده شرکت بیمه گر مشخص شود.

اخبار کوتاه 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست از انتقال آب 
از خلیج فارس و عمان به سه استان خبر داد و گفت: 
کشور به لحاظ آبی در شرایطی است که باید انتقال 

آب صورت گیرد.
علی سلاجقه در حاشیه مراسم افتتاحیه نمایشگاه بین المللی 
محیط زیست که در محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار 
شد، در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که آیا انتقال 
آب خلیج فارس مورد تایید سازمان محیط زیست است یا نه؟ 
گفت: مسئله ای که همیشــه مورد انتقاد ما بود، »انتقال آب« 
درون حوضه کشوری بود که دولت سیزدهم هم پای این مسئله 
ایستاده است و انجام نمی شود اما مسئله مهم انتقال آب از منابع 
اقیانوسی و دریایی است و کشور ما در شرایطی قرار دارد که این 

کار باید انجام شود.
وی ضمن بیان اینکه کشورهای حاشیه خلیج فارس به صورت 
مطلوب از این منابع اســتفاده می کنند، اظهارکرد: متاســفانه 
پسماندهایی وارد آب می شود و هم خلیج فارس و هم عمان 
را دچار مشــکل می کند. ما بحث انتقال آب از خلیج فارس و 
دریای عمان به داخل کشور به خصوص به سیستان و بلوچستان، 

خراسان رضوی و تا حدودی خراسان جنوبی را داریم.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه انتقال 
آب، بیشتر از دریای عمان انجام خواهد شد، گفت: کیفیت آب 
عمان نسبت به خلیج فارس تقریبا شرایط مناسب تری دارد و 
هزینه ها کاهش می یابد البته از جنبه های شاخص های محیط 
زیستی نیز موضوع را بررسی می کنیم تا برای بوم زیست اتفاقی 

نیفتد.

 ســلاجقه در بخش دیگری از صحبت های خود اظهارکرد: 
خوشــبختانه انتظار داشتیم در کشــور از لحاظ علمی، فنی و 
اقتصادی برای حفظ محیط زیست اقدامات خوبی انجام شود. 
صنایع مختلف در حوزه مسئولیت های اجتماعی جهت حفظ 

محیط زیست برنامه های خوبی را اجرا کرده اند.
وی افــزود: در حال حاضر همت بلندی در مجموعه صنایع 
پتروپالایشــی و … شــکل گرفته و بازســازی و نوسازی 
بخش های مختلف این صنایع جهت کاهش آلایندگی های 
محیط زیستی آغاز شده اســت همچنین کارهای خوبی در 

راستای بازچرخانی پساب ها انجام شده تا از آب به نحو مطلوبی 
استفاده شود و فشار روی آب های سطحی و زیرزمینی کم شود.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: این نمایشگاه 
نخستین نمایشگاه محیط زیست بعد از شیوع کرونا است که 
شرکت های داخلی حضور چشمگیری داشته اند و برای حضور 
شــرکت های خارجی نیز فراخوانی ارسال شده تا یک رویداد 

بین المللی هم در اردیبهشت ماه برگزار شود.
 وی در پاسخ به پرسشی در زمینه سرانجام اسقاط خودروهای 
فرسوده گفت: براســاس قانون هوای پاک اسقاط خودرو باید 

انجام شود و در همین راستا مجلس بحث ساماندهی خودرو 
را مطرح کرد. زمانی که قانون ابلاغ شــد وزارت صمت یک 
اصلاحیه به این قانون اضافه کرد که این اصلاحیه در کمیسیون 
صنایع و معادن، کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط 
زیست مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت به مجلس رفت ولی 

به دولت برگشت داده شد.
معاون رییس جمهوری افزود: ما از این فرایند خرسند هستیم و 
نمایندگان مجلس به نفع محیط زیست کشور کار کردند. لذا از 
آنها تشکر می کنیم. امیدواریم این قانون همان روند خود را که به 

ازای هر یک تولید چهار خودرو اسقاط شود، طی کند.
سلاجقه در پاسخ به پرسش دیگری درباره موضوع واگذاری 
۵۰۰۰ معدن متروکه توســط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: با وزیر صمت مکاتباتی کرده ایم و با معادنی که در مناطق 
حفاظت شده هستند کاملا طبق قانون برخورد می کنیم و معادنی 
را نیز که خارج از مناطق حفاظت شده هستند و آلایندگی تولید 
مــی کنند را نیز پیگیری می کنیم البته ما هم در تولید ملی و 
هم ارتقای شاخص های زیست محیطی از هیچ کمکی دریغ 

نمی کنیم و اغماضی هم در برخورد با نواقص نداریم.
وی اضافه کرد: قرار شده به صورت دقیق اسامی ۵۰۰۰ معدنی 
که قرار است واگذار شود به سازمان محیط زیست اعلام شود 

تا تمهیدات لازم در زمینه حفظ محیط زیست صورت گیرد.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست درباره نشست اخیر 
تغییرات اقلیمی در شرم الشیخ مصر گفت: بحث اساسی که در 
این نشست مطرح شد موضوعات مالی، فناوری و ظرفیت سازی 
در جهت در نظر گرفتن تمهیدات مقابله با اقلیم و حفظ محیط 

زیست بود که در بخش فناوری و ظرفیت سازی کارها به خوبی 
پیش رفت اما در زمینه موضوعات مالی کشورهای توسعه یافته 

به تعهدات خود به خوبی عمل نکرده اند.
وی تصریح کرد: قرار بوده فقط در شــش تا هفت سال اخیر 
۱۰۰ میلیارد دلار از سوی کشورهای توسعه یافته به صندوق 
اقلیم سبز سرمایه و بودجه آورده شود، در حالی که این کشورها 
تنها ۴۰ میلیارد دلار حمایت کرده اند و آن هم فقط به کشورهای 

خاص ارائه شده است و ما استفاده نکردیم.
سلاجقه درباره بودجه محیط بانان گفت: به طور کلی مجموعه 
سازمان محیط زیســت هم مزایا و هم حقوق محیط بانان را 
مورد توجه قرار داده و گام های مثبتی برداشته شده به طوری که 
۵۰ درصد فوق العاده برای کارکنان و محیط بانان تخصیص داده 
شده است. در زمینه مزایا هم وضعیت خوبی را برای کارکنان 
داریم.وی ضمن اشــاره به اختصاص ۲۱ میلیارد تومان جهت 
تأمین تجهیزات برای استان های مختلف گفت: این تجهیزات 
در قالب بســته هایی خریداری شده و طی یک تا دو روز آینده 

تحویل استان ها داده می شود.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره وضعیت تالاب 
انزلی گفت: در این تالاب قرارگاه جهادی به فرماندهی حفاظت 
محیط زیست استان تشکیل شــده و یکی از مباحثی که در 
بازدیدهای میدانی مشخص شــده، این بوده که آب ورودی 
تالاب برگشت داشته و به عبارتی خفگی تالاب به دلیل ساخت 
دیواره ایجاد شــده است.سلاجقه در پایان تصریح کرد: دستور 
داده ایم این دیواره تخریب شود تا تالاب زنده ای را شاهد باشیم 

و از دادستانی هم درخواست پیگیری این موضوع را داشته ایم.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد؛

انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان به استان های شرقی

رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق بازرگانی:

سهم ایران از ارس ۳۰ درصد کاهش می یابد
رئیس کمیســیون توسعه پایدار، محیط زســت و آب اتاق 
بازرگانی ایران گفت: طبق مطالعات انجام گرفته و با فرض 
تکمیل پروژه داپ، سهم ایران از منابع آب در این حوضه در 
حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش خواهد یافت که می تواند تأمین 
حقابه های تاریخی، قانونی و عرفی اراضی پایاب رود ارس، در 
کشورهای ایران و جمهوری آذربایجان را با مخاطرات جدی 

مواجه کند.
فرشید شــکرخدایی در ارزیابی پروژه داپ ترکیه و اهداف اجرای آن اظهار 
داشت: کاهش نابرابری و برقراری تعادل و توازن بین مناطق مختلف کشور 
ترکیه از منظر برخورداری از مواهب توســعه همواره در زمره سیاســت ها و 
برنامه ریزی های منطقه ای و آمایشــی کشــور ترکیه بوده است که در این 
برنامه های مناطق شرقی این کشور که عمدتا در زمره مناطق کم برخوردارتر 
بوده اند، در کانون توجه قرار داشته اند. به همین دلیل این کشور تلاش کرده 
اســت با طراحی و اجرای پروژه های توســعه منطقه ای، اختلاف در سطح 
پیشرفت میان استان های مختلف کشور را بکاهد و یا از بین ببرد؛ در همین 
راستا، مفهوم توســعه منطقه ای طی دو دهه اخیر در این کشور مورد توجه 
قرار گرفته داشته اســت تا از طریق ایجاد اشتغال در مناطق شرقی کشور، 
 مانع از مهاجرت ساکنان این مناطق به شــهرهای بزرگ در مرکز و غرب 

کشور شود. 
داپ یک طرح توسعه ای جامع؛ از زنان تا محیط زیست

رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زست و آب اتاق بازرگانی ایران، گفت: 
طبق اسناد رسمی، تاریخ شروع پروژه آناتولی شرقی ۲۷ آگوست ۱۹۹۸ است. 
طرح داپ یک طرح توســعه ای جامع در زمینه های مختلف شامل ساختار 
جمعیت، آموزش، سلامت، زنان و خانواده، منابع زمین و آب، تولید محصولات 
زراعی، دامپروری، آبزی پــروری، جنگلداری، صنایع تولیدی، انرژی، معدن، 
ســاختار مالی و بانکداری، ساخت و ساز و تجارت، حمل و نقل و ارتباطات، 
فرهنگ و گردشگری، صنایع دستی، سکونتگاه ها و بخش های زیست محیطی 

است. 
برنامه اجرایی این ابرپروژه در سال ۲۰۱۳ تنظیم و آغاز شده است. پروژه داپ 
به مرکزیت شهر ارزروم به عنوان یکی از پروژه های توسعه منطقه ای ترکیه در 
سال ۲۰۱۱ توسط تشکیلات برنامه ریزی دولت و با مشارکت ۵ دانشگاه شامل 
دانشگاه های آتاترک )ارزروم (، اینونو )مالاتیا(، فرات )الازیغ(، قفقاز )قارص( و 
یوزونجو ییل )وان( واقع در منطقه آناتولی شرقی کار خود را آغاز کرد. هدف 
این پروژه، ارتقای سطح توسعه استان شرقی ترکیه شامل استان های آغری، 
اردهان، ارزروم، ارزنجان، الازیغ، ایغدیر، بیتلیس، بینگول، تونجلی، سیواس، 

حکاری، قارص، مالاتیا، موش و وان اعلام شد.
 کشاورزی مهم تر از صنتی شدن در ترکیه

وی تصریح کرد: هدف اصلی این ابرپروژه توســعه فعالیت های اقتصادی 
و بویژه ارتقای معیشت منطقه از طریق کشــاورزی و دامداری ۷۰ درصد از 
ساکنان این منطقه است. در نتیجه، برخلاف تصور غالب که توسعه را از طریق 
صنعتی شدن ممکن می داند، در پروژه داپ که مختص آناتولی شرقی است، 
مکانیزاسیون کشاورزی به عنوان مبانی صنعت پیشرفته در نظر گرفته شده 
است. در همین راستا و با توجه به وجود سرچشمه رودهای فرات، دجله، ارس 

و کورا در آناتولی شرقی، یکی از راه های صنعتی شدن منطقه، احداث سدهای 
بیشتر تعریف شده است. شکرخدایی ادامه داد: همچنین از دیگر اهداف این 
پروژه می توان به تجهیز و نوسازی صنعت دامداری از طریق بهبود وضعیت 
مراتع، اصلاح نژادی دام ها و رونق بخشیدن به تجارت دامی متمرکز است. 
عمده فعالیت های داپ در ســال های اخیر شــامل احداث مکان هایی برای 
پرورش، خرید و فروش و کشتار دام ها، توسعه آبیاری زمین های کشاورزی، 
توسعه انرژی های نوین، افزایش تنوع و بازدهی محصولات زراعی و باغی، 
توسعه باغداری، احداث کتابخانه ها و ترمیم بناهای تاریخی و فرهنگی است. 

سدها و نیروگاه های برقابی در حوزه آبریز ارس
وی با اشاره به سدها و نیروگاه های برقابی ترکیه در حوزه آبریز ارس گفت: آب 
رودخانه فرامرزی ارس از دو شاخه یکی از ارتفاعات بینگول )مینگول(  ترکیه 
در جنوب ارزروم و دیگری از کوه واردینسکی قفقاز سرچشمه می گیرد. این دو 
شاخه سپس به عنوان رودخانه ارس به هم می پیوندند و این رودخانه ابتدا مرز 
مشترک ترکیه با جمهوری های ارمنستان و آذربایجان و سپس مرز مشترک 

ایران با جمهور ی های آذربایجان و ارمنستان را تشکیل می دهد.
رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و آب اتاق بازرگانی ایران بیان 
داشــت: مساحت کل حوضه آبریز رودخانه ارس در چهار کشور مشترک در 
این حوضه، معادل ۱۰۲ هزار کیلومتر مربع است که از این میزان، ۳۹ درصد 
در خــاک ایران، ۳۸ درصد در خاک جمهوری هــای آذربایجان و ۲۳ درصد 
هم در خاک ترکیه واقع شــده است. ۵۴ درصد از آب رودخانه ارس از طریق 
جمهوری های آذربایجان و ارمنستان، ۳۴ درصد از طریق ترکیه و ۱۲ درصد نیز 

از طریق ایران تأمین می شود. 
برنامه ترکیه در حوزه برقابی ها 

وی در ادامه با بیان اینکه حدود ۳۰ انرژی الکتریکی جهان از برقابی ها تولید 
می شود، خاطرنشان کرد: در بخش ترکیه ای حوضه آبریز رودخانه ارس، ۱۴ سد 
و یا نیروگاه برق آبی وجود دارد که از این تعداد، ۵ ســد و نیروگاه برق آبی با 
ظرفیت ۱۳۴ مگاوات در ســال در حال بهره برداری است و ۹ سد و نیروگاه 
برق آبی هم در دست ساخت و یا برنامه ریزی هستند که با بهره برداری از آنها، 
مجموع ظرفیت این سدها و نیروگاه های برق آبی به ۳۸۷ مگاوات در سال 
خواهد رسید. البته سد کاراکورت به عنوان بزرگترین و مهم ترین سد ترکیه در 
این حوضه، اخیراً مورد بهره برداری قرار گرفته است که مجموع ظرفیت تولید 

نیروی ترکیه در حوضه ارس را به ۲۴۴ مگاوات در سال خواهد.
شــکرخدایی توضیح داد: یکی از بزرگترین ســدهای این حوزه آبریز سد 

کاراکورت اســت. کار ساخت ســد و نیروگاه برق آبی کاراکورت به عنوان 
مهم ترین و بزرگترین سد ترکیه در حوضه آبریز رودخانه ارس توسط امور آب 
ترکیه و در سال ۲۰۱۴ آغاز شد. این سد در محدوده شهرستان ساری قامیش 
استان قارص قرار گرفته است. هسته سد، آسفالتی و ارتفاع آن ۱۲۴ متر است. 
هزینه کل برای ساخت آن، ۷۹۵ میلیون و ۵۴۴ هزار لیره )حدود ۱۰۸ میلیون 
و ۶۷۹ هزار دلار( است و پس از بهره برداری، سالانه ۱۰۹ میلیون و ۱۶۵ هزار 
لیره )حدود ۱۴ میلیون و ۹۱۳ هزار دلار( به اقتصاد ترکیه کمک خواهد کرد، 
کار ســاخت ســد کاراکورت پس از ۶ سال به پایان رسید و این سد از تاریخ 
۸ فوریه سال ۲۰۲۰ شــروع به آبگیری کرد. در همین راستا و طبق برنامه، 
۵ روستایی که به زیر آب خواهند رفت، به مکان های جدیدی منتقل می شوند. 
البته در روستای کاراکورت از توابع شهرستان ساری قامیش استان قارص که 
در نزدیکی سد قرار دارد، خانه ها قبل از زمان تعیین شده برای تخلیه، دچار سیل 
ناشی از آبگیری سد کاراکورت شدند. این مسئله باعث بروز برخی درگیری ها و 

نارضایتی ها توسط اهالی این روستا شد. 
سهم ایران از ارس ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش می یابد

وی در ادامه به آثار و پیامدهای اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی پروژه 
داپ پرداخــت و گفت: آثار و پیامدهای این ســد بر ایران را از ابعاد مختلف 
می توان بررسی کرد. تکمیل “داپ” توسط کشور ترکیه سهم ایران از منابع 
آبــی در حوضه آبریز ارس را بیــن ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش می دهد. قطع یا 
کاهش آورد رودخانه مرزی ارس توسط ترکیه منجر به مشکلات جدی برای 
تامین آب شرب و کشاورزی هم در کشور ترکیه و هم ایران و سایر کشورهای 

پایین دست می شود.
رئیس کمیســیون توسعه پایدار، محیط زســت و آب اتاق بازرگانی ایران 
خاطرنشــان کرد: این طرح شــامل افزایش سطح زیر کشــت و افزایش 
آبزی پروری و همچنین تولید انرژی برق اســت که مجموعاً منجر به ایجاد 
سدهای متعدد و همچنین افزایش مصارف در بالادست رودخانه ارس به عنوان 
اصلی ترین جریان آب در این منطقه خواهد شد. این پروژه در سال های اخیر 
ســرعت بیشتری گرفته بطوری که یکی از شاخص ترین سدهای آن تحت 
عنوان “کاراکورت” ســال گذشته آبگیری شد. افزایش سطح زیر کشت در 
بالادست در قالب طرح های توسعه کشاورزی و شبکه های آبیاری با مجموع 
حدود ۲۳۰ هزار هکتار در مراحل مختلف مطالعاتی و مکان یابی و اجرا قرار دارد. 
افزایش استحصال آب و افزایش برداشت در بالادست منجر به کاهش آورد 

رودخانه و ایجاد مشکل در پایین دست خواهد شد. 
تهدیدی برای امنیت غذایی کشور

به گفته وی؛ طبق مطالعات انجام گرفته و با فرض تکمیل پروژه داپ، سهم 
ایران از منابع آب در این حوضه در حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش خواهد یافت 
که می تواند تأمین حقابه های تاریخی، قانونی و عرفی اراضی پایاب رود ارس، 
چه در کشور ایران و در کشور جمهوری آذربایجان را با مخاطرات جدی مواجه 
کند. این مسأله می تواند در دوره آبگیری مخازن سدها هم به صورت مقطعی 

چالش های جدی در منطقه ایجاد کند. 
کاهش حق آبه از حوضه آبریز رودخانه ارس، علاوه بر تأثیر بر آب شرب، از 
حاصل خیزی زمین های کشاورزی در ایران و سایر کشورهای پایین دست این 
حوضه نیز خواهد کاست. علاوه بر این، تهدیدی برای امنیت غذایی کشور 

است و شکل گیری پدیده مهاجرت، از جمله چالش های قابل پیش بینی در 
حوضه رود ارس خواهد بود که دست کم سه استان اردبیل و آذربایجان های 

شرقی و غربی از آن متأثر خواهند شد. 
 تشدید فرونشست زمین و کاهش ورود آب 

به دریای خزر از جمله پیامدها
شکرخدایی تاکید کرد: افزون بر کاهش آورد سالانه این رودخانه می تواند به 
افزایش غلظت آلاینده ها در رودخانه، خشک شدن اراضی پیرامون رودخانه و 
شکل گیری کانون های گردوغبار، بلااستفاده ماندن بسیاری از اراضی کشاورزی 
مانند کشت و صنعت های موجود در منطقه به دلیل محدودیت آب، کاهش 
منابع تامین آب شرب سکونتگاه ها، کاهش منابع آبی و فشار بیشتر به آب های 
زیرزمینی و در نتیجه تشدید فرونشســت زمین، کاهش ورود آب به دریای 
خزر و در نتیجه اختلال در زادآوری آبزیان دریای خزر و غیره منتهی شــود، 
که مجموعه این عوامل نیز می تواند به تنش های اجتماعی و مهاجرت های 
گسترده منتهی شود. البته این پیامدها در مورد کشورهای همسایه پایین دست 

این حوزه آبریز از جمله کشور آذربایجان نیز صادق است. 
توصیه های سیاستی

وی با اشاره به مضامین و توصیه های سیاستی در این رابطه اظهار داشت: 
تقویت و توانمندسازی دیپلماسی از طریق نهادهای بین المللی برای به رسمیت 
شناخته شدن تامین حقابه رودخانه ارس برای کشورهای پایین دست )توجه به 
موقعیت استراتژیک رودخانه مرزی ارس، کشور ترکیه باید حقوق کشورهای 
پائین دست این رودخانه شامل جمهوری آذربایجان و استان های آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی و اردبیل در شمال غرب ایران را به رسمیت شناخته 
و مانع جریان آب به پائین دست نشود(، تدوین نقشه راه برای تنظیم مناسبات 
آبی بین کشورهای ترکیه، ارمنستان، جمهوری آذربایجان و جمهوری اسلامی 
ایران در چارچوب دیپلماسی آب، استفاده از ظرفیت ها و کنوانسیون های مرتبط 
با آب های مشــترک در چارچوب دیپلماســی محیط زیست و آب از جمله 

راهکارها هستند.  
رئیس کمیســیون توسعه پایدار، محیط زســت و آب اتاق بازرگانی ایران 
همچنین تقویت دیپلماسی آب از طریق نهادها و ظرفیت های بین المللی مانند 
کمیسیون اقتصادی- اجتماعی آسیا و اقیانوسیه )اسکاپ(، تشکیل کمیته ها یا 
کمیسیون های همکاری دوجانبه یا چند جانبه با کشور ترکیه و کشورهای 
همســایه در خصوص مدیریت و بهره برداری از آب رودخانه ارس ) با توجه 
مذاکرات دوجانبه با ترکیه و برگزاری جلســات در سال ۱۴۰۰ بین مقامات 
کشور(، استفاده از تجربیات حوزه های آبریز مشابه برای حل و فصل منابع آب 
مشترک، تدوین برنامه اقدام برنامه اقدام منطقه ای برای حفاظت و بهره برداری 
پایدار با مشارکت کشورهای منطقه، ایجاد یک سکوی )پلات فرم( بین المللی 
و منطقه ای برای اشــاعه داده ها و اطلاعات پایه و مبادله تجربیات در زمینه 
حفاظت و بهره برداری پایدار از رودخانه ارس، ارزیابی راهبردی محیط زیست 
)SEA(]۶[ فرامرزی با محوریت و ظرفیت های سازمان ملل متحد، تقویت 
و توانمندســازی قابلیت های بالقوه همکاری های منطقه ای از جمله اجرای 
پروژه های مشترک حفاظت از محیط زیست رودخانه ارس و به اشتراک گذاری 
داده ها و اطلاعات مرتبط با حوزه آبریز و ایجاد پایگاه اطلاعاتی با مشارکت 

کشورهای منطقه را از دیگر راهکارها برشمرد.

 در حال تقویت بخش های فنی 
برای تبادل برق با روسیه هستیم

 ذخیره سازی 2/6 میلیارد لیتر سوخت
 در مخازن نیروگاه ها

وزیر نیرو: معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی عنوان کرد؛

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی گفت: دو میلیارد و 
۶۰۰ میلیون لیتر سوخت در مخازن نیروگاه ها برای تامین برق 

پایدار پیک زمستان امسال ذخیره سازی شده است.
ناصر اسکندری در حاشیه بیست و دومین نمایشگاه بین المللی صنعت برق 
و در جمع خبرنگاران اســکندری با اشاره به ذخایر سوخت نیروگاه های برق 
حرارتی، گفت: نیروگاه ها بر مبنای گاز طراحی شــده اند و با توجه به اینکه 
مصارف خانگی در زمستان بسیار افزایش پیدا می کند گاز تحویلی نیروگاه ها 

محدود شده و سوخت مایع جایگزین می شود.
وی با بیان اینکه هماهنگی مناسبی بین وزارت نیرو و وزارت نفت وجود دارد 
و مجموعه پخش و پالایش کشور تلاش می کنند نیاز نیروگاه ها را تامین کنند 
که تاکنون این اقدام به خوبی انجام شده است، گفت: بیش از دو میلیارد و ۶۰۰ 

میلیون لیتر در مخازن نیروگاه ها سوخت ذخیره شده است.
معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه برخی موضوعات 

مطروحه جهت برنامه ریزی برای مصرف ۳۵ میلیون مترمکعب مازوت در 
نیروگاه ها که در شبکه های اجتماعی مطرح شده است، اظهار کرد: برای تامین 

نیاز برق مردم، سوخت مایع اولویت دوم نیروگاه های حرارتی کشور است.
اسکندری با بیان اینکه سوخت نیروگاه ها با توجه به نیاز شبکه برق و مباحث 
محیط زیستی استفاده می شوند و در این زمینه نگرانی وجود ندارد، اظهار کرد 

کرد: وضعیت تحویلی سوخت با توجه به شرایط، تغییر می کند.
وی با بیان اینکه در مجموعه نمایشگاه یک حرکت جمعی برای ساخت 
داخل صورت گرفته است، اظهار کرد: در این نمایشگاه نیازهای های تک در 
حوزه های مختلف از جمله نیروگاهی توسط متخصصان داخلی و شرکت های 
دانش بنیان داخلی رفع می شوند و جای بسیار خوشحالی است که بیش از ۹۵ 

درصد قطعات مورد نیاز نیروگاهی در ایران ساخته می شوند.
اسکندری با اشاره به افزایش ظرفیت تولید نیروگاه گفت: تا پیک برق آینده 

نزدیک به ۶۰۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی افزوده خواهد شد.
معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی با بیان اینکه موضوع قیمت برق 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ را کارشناسان اقتصادی بررسی و با توجه به مباحث 
کلان انرژی کشور تصمیم خواهند گرفت، گفت: یکی از موضوعات جدی 
توسعه نیروگاهی کشور، تکمیل سیکل ترکیبی نیروگاه ها و به عبارتی ساخت 

بخش بخار است.
وی با بیان اینکه از لحاظ راندمان نیروگاه ها جزو کشورهای درحال توسعه و 
یا از میانگین به بالا در دنیا هستیم، گفت: جهت گیری مجموعه برق حرارتی 
کشور به سمتی است که  بخش بخار نیروگاه هایی که بدون مصرف سوخت 
برق تولید می کنند را در برنامه اصلی خود قرار دهد و در سایر بخش ها هم 

نیروگاه های کلاس F و بالاتر مورد استفاده قرار می گیرد.

وزیر نیرو گفت: سنکرون اولیه با شبکه روسیه انجام شده و 
اقدامات فنی برای ســنکرون مشترک شبکه برق بین ایران، 
آذربایجان، ارمنستان و روسیه انجام می دهیم تا بتوانیم با روسیه 
ارتباط برقی داشته باشیم و این باعث پایداری برق کشور می 

شود.
علی اکبر محرابیان در حاشیه بیست ودومین نمایشگاه برق در خصوص واردات 
و صادرات اظهار کرد: همانطور که قبلا گفتیم تبادل برق جزو برنامه های وزارت 
نیرو است، در زمان هایی که نیاز به برق داریم برق را از کشورهای مختلف به 
ویژه کشورهای ترکمنستان، آذربایجان و ارمنستان وارد می کنیم.وی ادامه داد: 
همین طور در زمان هایی که برق مازاد داریم نســبت به صادرات برق اقدام 
خواهیم کرد البته تبادلات برق را همانطور که در قراردادهای ســال گذشته 
داشتیم ادامه می دهیم.وزیر نیرو در مورد روسیه گفت: سنکرون اولیه انجام شده 
و در حال انجام کارها و مطالعات فنی برای سنکرون کردن برق مشترک ایران، 
آذربایجان، ارمنستان و روسیه هستیم.محرابیان تصریح کرد: هدف این است 
که بتوانیم با روس ها ارتباط برقی داشته باشیم و این مساله باعث پایدارسازی 
برق کشور می شود و امکان تامین برق در فصول مختلف را فراهم می کند، در 
حال تقویت بخش های فنی برای توسعه هستیم.وزیر نیرو با بیان اینکه صنعت 
برق در ریل خوبی قرار گرفته و از توانمندی بالایی هم برخوردار است، اظهار 
کرد: ۹۵ درصد قطعات و تجهیزات صنعت برق در داخل تولید می شــود.وی 
افزود: صنعت برق هم برای رفع ناترازی ها و هم برای رشد اقتصادی از ظرفیت 
خوبی برخودار است.محرابیان با تاکید بر اینکه صنعت برق در زمینه دستاوردهای 
داخلی بی نظیر بوده و برخی این دســتاوردها برای اولین بار است، اظهار کرد: 
انصافا صنعت برق صنعت پرافتخاری است این صنعت به گفته متخصصان 

در ابتدای انقلاب تقریبا صددرصد  وابسته بود، اما پیشرفت های کم نظیری دارد.
وی بــا بیــان اینکه مهمترین هدف گذاری این اســت که با اســتفاده از 
تکنولوژی های روز شاهد بهینه سازی مصرف باشیم تا شدت مصرف کاهش 
یابد، گفت: تلاش می شود تولید برق کشور معطوف به رشد تولید و صنعت 
کشور باشد.به گفته وزیر نیرو امسال تابستان در بخش خانگی شاهد کاهش 
مصرف بدون قطعی برق بودیم. میزان صرفه جویی حاصل شــده در بخش 
خانگی و تجاری به بخش صنعت و تولید کشور اختصاص داده شد و این مسیر 
ادامه خواهد یافت.گفتنی است که بیست ودومین نمایشگاه تخصصی بین المللی 
صنعت برق ایران، با حضور علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو، معاونان و مدیران 
ارشــد صنعت برق و تعدادی از میهمانان خارجی افتتاح و آغاز به کار کرد. در 
این نمایشگاه، ۳۵۰ شرکت داخلی و ۲۲ نماینده شرکت های خارجی از ۹ کشور 
جهان حضور یافتند؛ این نمایشگاه طی روزهای ۲۹ آبان ماه تا دوم آذرماه در ۱۱ 
سالن نمایشگاهی دایر و پذیرای متخصصان، صنعت گران و علاقه مندان است.
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